
Bajrta Cebekova 

 
Bajrta Cebekova je původem z Kalmycka, kde 
narodila v roce 1984. Kalmycko je malé území na 
jihu Ruska přibližně o velikosti České republiky, žije 
zde okolo 250 000 lidí, kteří vyznávají převážně 
budhismus a mají i samostatnou vládu. Paní 
Cebeková žije v Česku od roku 2009 a i nadále se 
snaží dodržovat buddhistické tradice a svátky. 

Kalmyci během 20. století zažili spoustu těžkých 
chvil. Nejtěžší to bezpochyby bylo během 2. světové války a po jejím konci. Kalmyci, 
včetně rodiny paní Cebekove, byli v roce 1943 deportováni na Sibiř, kde se o ně postarali 
místní obyvatelé. Kalmyci neztráceli naději a i nadále věřili v návrat. V roce 1957 se jim 
toto přání vyplnilo, ale po návratu pro ně již nic nebylo jako dříve. Vše se změnilo, nápisy 
teď byly v ruštině a její prarodiče museli mít dvě jména, kalmycké a pro Rusy lépe 
vyslovitelné ruské. Osudy Kalmyků byly i po návratu do jejich vlasti spojeny s ruskou 
historií. Prožili postupné uvolňování sovětského režimu  v osmdesátých letech, následný 
rozpad Sovětského svazu a divoká devadesátá léta včetně války v Čečensku, kterou už 
zažívala i paní Cebekova. 

Přestože jako teenager nepoznala jiný svět, než je ten, ve kterém vyrůstala, podařilo se jí 
v rámci studia vyhrát mnoho školních soutěží a následně se rozhodla vystudovat ekologii 
ve Volgogradu. Osm měsíců pak pracovala jako ekoložka, ale záhy zjistila, že to není ta 
pravá práce pro ni. Proto se přestěhovala do Moskvy. Ve škole ji šla matematika, a proto 
si zvolila obor financí a začala pracovat v bance. Zároveň vystudovala ekonomii.  

V roce 2009 se s tehdejším přítelem rozhodli opustit Rusko a pro nový život si vybrali 
Českou republiku. Věděla, že když to tady nevyjde, může se kdykoli vrátit zpět do Ruska. 
Nakonec se rozhodla tady zůstat. Česky se naučila postupem času v práci, což jí 
umožnilo vystudovat další vysokou školu v České republice, která byla celkově už její 
třetí.  

V Česku se jí moc líbí a uchvátila ji krása Prahy. Vychovává zde své dva syny, a proto ani 
v nejbližší době neplánuje trvalý návrat do Kalmycka. S rodinou je ale v každodenním 
kontaktu. V současnosti paní Cebekova pracuje v bankovnictví. 

 


